
В статье проведено сравнительно-правовое исследование норм российского права  и зарубежных 

стран по вопросу смены  (изменения) пола человека в Российской Федерации. Было выявлено 

отсутствие норм об основаниях, условиях и порядке проведения операций по смене (изменению) 

пола человека, а также правовом  

положении лиц, подвергшихся операции. В статье авторами рассматрены понятие 

«транссексуализм», этапы процесса изменения пола человека, медицинский и юридический 

аспекты. Представлены наиболее оптимальные механизмы признания гендерной идентификации 

транссексуальных лиц. 

 

The main legal issues of gender reassignment in the Russian Federation are covered upon in the article. 

Comparative legal research of the Russian law and the norms of foreign countries on this issue are 

introduced in the article. The absence of provisions on terms, conditions and procedures on gender 

reassignment surgery have been revealed. The legal status of persons exposed to the operation has 

been defined. The concept of “transsexualism” has been examined by the author as well as the stages of 

gender reassignment process, medical and legal aspects. Transgender persons’ most appropriate 

mechanisms to recognize gender identity have been described. 


